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Kære borger i Viborg Kommune

Når du får dette magasin i hånden, er vi allerede i fuld gang

med at tage et rigtig godt skridt i den grønne retning. 

Vi får alle snart en ekstra affaldsbeholder, og fra 2024 skal vi

til at sortere 10 fraktioner, som vi kan genanvende endnu bedre.

Affald er gode ressourcer, som skal udnyttes.

Udrulningen og håndteringen af alt det nye er en kæmpe 

opgave, der har været længe undervejs. Men det gode er, at vi i 

Viborg Kommune allerede er vant til at sortere og er rigtig gode 

til det. 

Når vi opsummerer de små daglige handlinger, så gør det en stor 

forskel. Vi er alle en del af løsningen.

Vi er samtidig i gang med at udskifte alle skraldebiler i midtbyen,

så de kører på ren el, og om kort tid starter byggeriet på den  

nye omlastestation,  hvor vi skal omlaste affaldet effektivt, inden 

det sendes videre til genanvendelse. Det bliver rigtig godt. Også 

på lang sigt.

Jeg håber, at du vil tage godt imod det nye, selv om det i starten 

vil kræve lidt ekstra af dig. Den store grønne gevinst kommer, 

når vi alle gør en forskel.

Rigtig god fornøjelse med SkraldGodt 2023.

Eva Pinnerup
Formand for Klima- og Miljøudvalget

Viborg Kommune

Vi kan så meget, når  
vi mærker, at vi selv  
er en del af løsningen
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Om lidt sker 
der noget 
nyt hjemme 
hos dig 

Sammen gør vi fremtiden grønnere

Måske har du allerede set det i medierne. 
Der er kommet nye nationale krav til, 
hvordan vi alle skal sortere og indsamle 
vores affald. Det er vi nu klar til at rulle ud i 
hele Viborg Kommune. På næste side får du 
et kort overblik over, hvad der sker hjemme 
hos dig. Bor du til leje, får du besked fra din 
udlejer, når de er klar med de nye affalds- 
stationer hos jer. 
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Hvad sker der
hjemme hos mig?

Du får en ny sort affaldsbeholder (så du fremover har tre), en  

rød kasse til farligt affald samt to forskellige slags affaldsposer,  

som du skal bruge til dit affald. 

Hvornår sker  
det helt præcist?

Vi leverer din nye beholder og den røde kasse i løbet af perioden  

januar til marts, så du er klar til den 8. april 2024, hvor den  

nye ordning træder i kraft. 

Hvad er det nye?

Vi skal alle sortere i flere typer affald, så vi kan genanvende endnu  

mere. Det bliver det ikke sværere af - tværtimod - for nu kan kan du 

f.eks. komme pap og papir i samme beholder, og du kan komme  

både blød og hård plast sammen.

Hvordan kommer  
det til at foregå?

I november modtager du en lille film med en grundig orientering i din 

e-boks. Efter årsskiftet begynder vi at levere de nye beholdere og de 

røde kasser samt poser og info til alle husstande i Viborg Kommune. 

Fra april 2024 og frem skifter vi mærkaterne på dine "gamle" beholdere, 

så de også er klar til den nye sortering. 

Hvad skal jeg gøre?

Lige nu skal du ikke gøre noget. Til marts skal du finde plads til den nye  

beholder - og indrette dig, så du er klar til den udvidede affaldssortering 

inde i huset.

Hvad koster det?

Indtil videre ændrer priserne for indsamling sig ikke. Der vil dog med  

stor sandsynlighed komme en regulering på et senere tidspunkt.  

Det skal vi nok orientere dig om, når/hvis det bliver aktuelt.

Er der forskel på, hvad  
der sker rundt omkring?

Både ja og nej. Over hele landet skal vi sortere i de samme 10 fraktioner.  

Det kan dog være forskelligt fra kommune til kommune, hvor mange  

beholdere man skal have, og udseendet af dem kan variere. I Viborg Kommune 

vil forskellene kunne ses i fællesløsninger og enfamilieboliger. 

Hvad gør jeg, hvis  
jeg kommer i tvivl?

Du er altid velkommen til skrive eller ringe til os. Husk også at hente vores  

gratis app AffaldViborg til din mobil. Her kan du finde svar på næsten alt.

Download vores 
app AffaldViborg
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2023
Oktober

Du modtager
magasinet SkraldGodt 

med info

2023
November
Du modtager

informationsfilm 
i din e-boks 

2024
Januar - marts 

Du får leveret din 
nye affaldsbeholder, og 

du får poser, rød 
kasse og info

(Må først bruges fra 8. april)

2024 
Fra april

Vi kommer og skifter 
klistermærker på  
dine beholdere

2024 
8. april

Du må fjerne forsegling  
på din nye beholder og  

sortere efter de  
nye regler

2024 
Maj - juni

Du får hængere
med gode råd, hvis vi 
opdager fejlsortering

Sådan vil 
du opleve 

alt det nye

Når du læser dette, er vi i fuld gang med at forberede 
alt det praktiske, som vi skal have på plads, inden du 
kan gå i gang med den nye sorteringsordning. 

Vi samler og leverer mere end 80.000 affaldsbeholdere og kasser til farligt affald. 

Vi skifter klistermærker på alle beholdere, så affaldet kan sorteres og afhentes kor-

rekt. Vi sikrer, at du og alle andre borgere får den information, der er brug for.

Vil du have inspiration eller gode råd så husk, at du kan hente vores app  

AffaldViborg og følge os på Facebook. Har du brug for svar på et konkret  

spørgsmål, er du altid velkommen til at skrive til os på revas@viborg.dk  

eller ringe til os på 86 61 39 55 inden for vores normale åbningstid.

Åbningstider på genbrugsstationerne

På alle helligdage i foråret er der lukket på genbrugsstationerne  

- dog har genbrugsstationen i Viborg åbent ligesom på søndage  

kl. 10-18.  Den 1. maj og grundlovsdag gælder de almindelige  

åbningstider for ugedagen. 

Download appen AffaldViborg

Kirkebækvej 136 - 8800 Viborg - Tlf. 86 61 39 55 - revas@viborg.dk

Revas
Køb en kode 

Du kan købe en kode på 

 revas.dk eller i vores app  

AffaldViborg. Pris 35 kr.

Sæt koden på din egen sæk  

- og sæt den ved siden af  

din beholder med restaffald,  

så bliver den afhentet på  

næste tømmedag.

Har du ekstra restaffald? 

Er din beholder til restaffald så fyldt, at låget ikke kan lukkes,

kan du bestille en kode, som sættes på en sæk med restaffald,

som må stilles ved siden af beholderen.

Max. 20 kg

hænger_tomning helligdage_2023.indd   1

hænger_tomning helligdage_2023.indd   1

30.01.2023   15.23
30.01.2023   15.23

Følg os på 
facebook
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Ny affalds- 
beholder,  

en rød kasse 
og poser

>>

Som du måske har hørt, er der nye krav  
til den måde, vi skal sortere vores affald 
på - og det skal vi hjælpe hinanden med at 
leve op til fra april 2024. Vi er i fuld gang 
med at forberede det hele, og vi glæder 
os til det nye år, hvor vi kan levere din nye  
affaldsbeholder, en rød kasse til farligt 
affald  og poser, så du kan begynde at  
sortere i 10 fraktioner. 
På de næste sider kan du se hvordan...
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Du får leveret din nye be-
holder, en rød kasse og ruller 
med poser inden april 2024
- og får besked og mere information i e-boks.

Denne beholder er uændret. Denne beholder skal du bruge til pap 
og papir. Det må gerne blandes selvom 

der er skillerum i midten.

Denne beholder er ny og har to rum til 
to blandede fraktioner. 

Denne beholder er ny og skal bruges til 
farligt affald. Har børnesikring.

Du får to ruller med poser og kan altid 
bestille flere. 

Du får to ruller med poser og kan altid 
bestille flere. 
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Grønne poser  
til dit madaffald
Når du får din nye beholder i 2024, får du også de første

ruller grønne poser til dit madaffald. Erfaringer
viser nemlig, at poserne i den grønne farve giver bedre 

sortering, og så er det samtidig nemmere for dig.

De grønne poser skal bruges akkurat som du plejer 

at bruge dine egne poser. Fyld dem ikke for meget 

og bind altid en knude på posen, inden du smider 

den i affaldsbeholderen. Så undgår du lugtgener,  

og din beholder bliver ikke ulækker.

Når du har brugt de ruller, vi kommer med, binder
du den sidste pose på håndtaget af din beholder.

Så får du to nye ruller, når din beholder bliver 
tømt næste gang.

Poserne er lavet af genbrugsplast, og de bliver sorteret  

fra i efterbehandlingen af madaffaldet.

Download vores 
app AffaldViborg
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Røde poser 
til dit tekstilaffald

Fra april 2024 skal du også sortere og aflevere  
tekstiler, som du ikke længere bruger,  
og som ikke kan afleveres til genbrug. 

Sammen med den nye beholder får du de første

to ruller røde poser, som du kan hænge i dit tøjskab eller  

ved din vasketøjskurv og fylde i takt med, at du kasserer  

tøj, sengetøj, håndklæder, duge og andet.

De røde poser er længere end de grønne

poser, så der er god plads til at slå en knude på.  

Tekstilerne må nemlig ikke blive våde.

Fyld dem ikke for meget og bind altid en knude 

på posen, inden du afleverer dem ovenpå en af

dine affaldsbeholdere. Så tager skraldemanden

dem med, når han kommer næste gang.

Når du har brugt de to første ruller, binder
du den sidste pose på håndtaget af din beholder.

Så får du nye poser, når din beholder tømmes.

Poserne er lavet af genbrugsplast.

Download vores 
app AffaldViborg
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Nu får du en 
kasse til dit 

farlige affald
( og den er svær at åbne )

Batterier, elpærer, kosmetik, deodoranter. Vi er omgivet
af produkter, der ender med at blive til farligt affald,

som kan være svært at komme af med. Derfor
udvider vi nu indsamlingen, så vi fremover også

afhenter dette hjemme hos dig.

Når du får din nye beholder i 2024, får du også en

rød kasse, der er sikret, så børn ikke kan åbne den.

Den skal bruges til det farlige affald og kan

sættes på låget af din affaldsbeholder på tømmedagen.

Så tager vi den med og efterlader en tom til dig.

Når du modtager din første røde kasse, indeholder 
den en ny sorteringsguide og info-materiale.  

Det vil vi bede dig tage ud og læse omhyggeligt.

Er du i tvivl, kan du altid finde svar i vores app

eller skrive til os på revas@viborg.dk.

Download vores 
app AffaldViborg
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Noget af det sværeste ved nye vaner er, at man

skal tænke og gøre noget nyt hver gang. Sådan

er det også med affaldssortering. Men du kan

gøre dig selv (og familien) en stor tjeneste ved

at gøre det let at gøre det rigtigt.

Tænk først og fremmest over hvor de forskellige

affaldstyper bliver til. Altså ligesom køkkenaffaldet,

der naturligvis altid er i køkkenet. Og sørg så for

at det er let at "komme af med". Hæng

de røde poser i jeres tøjskabe, stil den røde kasse

til farligt affald i værkstedet osv.

Når affaldet er let at "komme af med", er det bare

mere fristende at gøre det rigtigt - og ikke falde

tilbage i de gamle vaner. 

Er du i tvivl, kan du altid finde svar i vores app

AffaldViborg eller på revas.dk.

Værksted 
Stil den røde kasse, der hvor du har 
mest farligt affald. Det kunne f.eks. 
også være i badeværelset, hvis du har 
meget kosmetikaffald.

Køkken 
Det er her madresterne kommer 
fra, og derfor giver det også
god mening, at spanden med den 
grønne pose er placeret her. 

Bryggers 
Stil evt. en opbevaringskasse til 
pap, papir og drikkekartoner i
et af skabene. Disse typer lugter  
ikke og kan snildt stå her, indtil
du skal ud til beholderne næste gang.

Soveværelset 
De fleste mennesker op-
bevarer deres tøj her, og 
derfor er det også her, 
man opdager, at det er 
for slidt. Hæng de røde 
poser i tøjskabet. 
Så er det nemt.

Sådan gør  
du det let  

at gøre det 

rigtigt
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Vi skal brænde 
mindre af  
det, der kan
udnyttes bedre.

Vi har alle været vant til containeren til småt brændbart i mange år,  

så hvorfor skal den nu hedde noget andet?

Det nye navn "Rest efter sortering" siger det meget præcist. 

Vi skal nemlig starte med at sortere alt det fra, som kan genbruges  

eller genanvendes. Og det er der heldigvis rigtig meget, der kan. 

Korrekt - det er lidt ekstra bøvlet at skille tingene fra hinanden, og det er  

heller ikke altid muligt. Men når vi gør det og fordeler det i de rigtige containere, 

bliver affaldet til en ressource, vi kan give nyt liv. 

Det kan være svært at finde ud af, det indrømmer vi, og derfor står vores  

personale på genbrugsstationerne klar til at vejlede. Så spørg bare!

HVOR ER CONTAINEREN TIL  
SMÅT BRÆNDBART BLEVET AF?

Download vores 
app AffaldViborg

Sådan ser det nye skilt ud
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• Rent og tørt papir

• Aviser, ugeblade og reklamer

• Breve og kuverter

• Brochurer

• Kopipapir

• Papirsposer

Clips og tape må gerne blive siddende

• Rent og tørt pap

• Bølgepap og karton

• Papemballage fra fødevarer

• Æsker fra tandpasta og vaskepulver

• Rør fra køkken- og toiletruller

Clips og tape må gerne blive siddende

Store stykker pap skal rives i mindre stykker  
( eller afleveres på genbrugsstationen )

Beholder #1 Beholder #1SorteringsguideSorteringsguide

OBS!Gælder først fra  8. april 2024
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• Madrester og fordærvet mad

• Brugt optørringspapir

• Brød og kager

• Fisk og fiskeben

• Frugt og grønt

• Kaffefiltre og teposer

• Skræller

• Æggeskaller

• Afskårne blomster

• Bleer

• Chips- og kaffeposer

• Kattegrus

• Snavset papir eller pap

• Gavepapir

• Pizzabakker

• Servietter

Beholder #2 Beholder #2SorteringsguideSorteringsguide

HUSK 
at lukke

posen!
HUSK 
at lukke

posen!
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• Mælke- og juicekartoner

• Hård og blød plast

• Emballage fra kager og is

• Plastflasker og -dunke

• Shampooflasker

• Kød- og æggebakker i plast

• Plastikposer

Tøm og fold emballage

 Vask ikke

• Vinflasker uden pant

• Knuste drikkeglas

• Pilleglas

• Fyrfadslysholdere

• Glasflasker

• Konserves- og sylteglas

• Metallåg

• Øl- og sodavandsdåser uden pant

Tøm emballagen

Beholder #3 Beholder #3SorteringsguideSorteringsguide

OBS!
Gælder først 

fra  8. april 

2024
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Dengang far var dreng´ smed vi bare al affaldet i et stort hul.
Og når hullet så var fyldt´ ...så dækkede vi det med jord.

Tænk bare ...det er kun 35 år siden, at vi gravede vores affald ned. 
I dag virker det ret skørt, at vi gjorde det, men vi er også blevet meget klogere i mellemtiden.

Illustration af: Jonas Mølgaard Jensen
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Bæredygtighedspsykolog 
- hvad er det, og hvad laver du?
Jeg er uddannet psykolog og har taget en ph.d. i bæredyg-

tighedspsykologi og bæredygtig trivsel på Aarhus Universi-

tet og er i dag ekstern lektor og selvstændig konsulent. 

Jeg har specialiseret mig i viden om, hvordan vi kan bruge 

psykologi til at kombinere det gode liv med det bæredyg-

tige. Altså hvordan vi kan finde balancerne, der giver de gode 

oplevelser og gode resultater, når det handler om bæredyg-

tig trivsel. For det er ofte den menneskelige oplevelse, der 

gør, at selv gode teknologiske løsninger ikke får succes. Det 

prøver jeg at gøre noget ved. Ved at sprede viden, inspirere 

kommuner og organisationer og rådgive alle, der ønsker at 

skabe bedre rammer, events og oplevelser med nye bære- 

dygtige tiltag.  Jeg holder foredrag, er kon-

sulent og afvikler workshops i hele 

landet. 

Hvad er bæredyg-
tighedspsykologi?
Det hurtige svar er, at det er 

de tanker og følelser, der hand-

ler om bæredygtig adfærd. Altså 

vores syn på det og vores adfærd når vi 

skal gøre noget nyt og bæredygtigt. Vores sam-

fund har oftest fokus på teknologi. Altså hvad kan 

vi udvikle, der gør verden grønnere. Men i virke-

ligheden handler det ligeså meget om mennesker, 

der skal ændre mindset og adfærd. Altså dig og mig. Der er 

vi ikke gode nok endnu.

Vi kan nå meget længere, meget hurtigere, hvis vi fra star- 

ten tør tage højde for alt det, der foregår "på indersiden af 

os". Altså inde i hovederne. For når vi accepterer, at hold-

ninger og motivation er vigtige for adfærdsændringer, så 

vil vi kunne bygge meget bedre løsninger baseret på viden i   

stedet for intuition.

Hvor meget betyder psykologi for 
vores bæredygtige handlinger?
Det kan siges meget kort: Psykologi har altid en betydning, 

uanset om det er en lille eller stor beslutning. Du kender 

det sikkert selv. Der er kæmpestor forskel på, om du er moti-

veret eller ej. Uanset hvor klogt eller smart det nye er. Sådan 

er det også med affaldssortering. 

Vores hjerner vil altid lokke os til at gøre det, der er nem-

mest for os. Og når vi gør det, vi er vant til, sparer vi kognitiv 

energi. Lyst er virkelig vigtig for os. Når vi har den viden, vi 

synes er interessant, bliver vi lettere motiveret. Og når vi er 

motiverede, kaster vi os gerne over ny teknologi. Især hvis 

adfærdsdesignet er i top. Når vi designer vores omgivelser, 

skal det tage udgangspunkt i menneskets psykologi.

Hvorfor er bæredygtighed svært for os?
Det er ofte fordi, vi har let ved at se ulemperne og svært ved 

at se fordelene, og så er det jo faktisk også fordi, der ofte er 

flere ulemper i starten, i hvert fald når det handler om af-

faldssortering. Balancen er simpelthen skæv her og nu - og 

det giver ikke lyst til at ændre på de vaner, der har fungeret 

så godt længe. Vi skal bruge masser af kognitiv energi på 

at "overtale os selv" til at ændre adfærd. Vi skal 

måske lide afsavn eller får måske ligefrem en 

dårligere/mere besværlig hverdag. Det har vi 

ikke lyst til.

Når det ikke er svært, er det ofte fordi der 

opstår nogle ulemper ved at fortsætte 

den samme adfærd - eller nogle dejlige 

fordele ved at kaste sig ud i det nye. Det kan 

også være fordi, du ikke har forstået, at det 

er vigtigt og tænker: "Jeg synes ikke klima- 

forandringer er en trussel." Eller fordi du  

synes, det er for abstrakt og langt ude i fremtiden.

Hvad skal der til for at danne nye vaner?
Det handler først og fremmest om gentagelser. Jo flere 

gange vi gør noget på den samme måde, jo stærkere bliver 

vores nye vane. Tålmodighed og gentagelse er vejen frem.

Langt de fleste af os er helt med 
på, at vi skal leve mere bæredyg- 
tigt. For vores børns skyld, er vi 
er nødt til at ændre vores vaner. 
Men hvorfor er det så hulens 
svært i praksis? Det har vi talt 
med en ekspert om.

Interview med: Bæredygtighedspsykolog Simon Elsborg Nygaard

Er din hjerne 
helt grøn,  
eller stritter 
den imod?

Tips
1.  Gør det så nemt som muligt  
 (du gider ikke besvær)

2.  Mind dig selv om, at du gerne vil  
 (fokuser på dine værdier)

3.  Beløn dig selv, når du gør det rigtigt 
 (glæde er godt)

4.  Skab socialt pres 
 (sig det højt til nogen)
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"Vi tager imod næsten alt på genbrugsstationerne 

- lige på nær atomaffald og svigermødre" griner 

Arne Nielsen. "Og langt de fleste er faktisk rigtig 

gode til at sortere og aflevere tingene korrekt. Men 

indimellem går det lidt for stærkt, og det er ikke 

så godt. Det kan blive farligt for os, der skal have 

fingrene i det, og så koster det jo bare mere, når vi 

skal betale for at få skilt tingene ad senere."

Det ved Arne Nielsen, der dagligt tager imod 
alt fra syre og gamle batterier til kosmetik. 
Vi mødte ham i Bjerringbro og fik gode råd 
til, hvordan vi bedst håndterer det, der skal 
i den nye røde kasse.

Sådan skal du gøre
1. Brug den originale emballage, så vi 
 kan se, hvad det er, vi får i hænderne

2. Sørg for alt er lukket og står op
 i kassen, så tingene ikke blandes

3. Er noget utæt, så put det i en 
 klar plastpose og bind en knude på

4. Bland ALDRIG flydende væsker.
 Det kan blive ekstremt farligt.

Farligt affald

faktisk
farligt!er

Husk at holde øje med om der er faresignaler på emballagen.

Aflever altid kemi i de originale emballager.

Lightere er faktisk også farligt affald.

Vil du vide, om dit affald er 
farligt så tjek emballagen.  
Hvis der er faresignaler 
på, skal det i den røde kasse.  
Det kan for eksempel være:

Afkalkningsmidler
Batterier i pose
Gift til skadedyr
Gødning
Kemikalier (helst i original emballage)
Lyskilder fx elpærer, LED-pærer m.m. (i poser)
Malingrester
Neglelak og neglelakfjerner
Olierester
Parfume
Plantegift fra husholdningsbrug
Printerpatroner
Småt elektronik
Spraydåser (herunder deodorant, hårlak m.m.)
Termometre



Vi aktiverer dit affald 39

Spar tid 
og kræfter
på genbrugsstationen

Pak traileren rigtigt
Sørg for, at det, der skal af først, ligger øverst.

Sorter affaldet
Sørg for, at de forskellige ting er adskilt og nemme 

at få fat i, når du står på genbrugsstationen.

Tænk på de andre
Husk  at vise hensyn og give plads, når du er på 

genbrugsstationen. Gode vaner smitter.

Planlæg hjemmefra
Tænk på i hvilken rækkefølge,  du vil aflevere dit 

affald på genbrugsstationen. Er du i tvivl om, hvor-

dan vi har placeret containerne, så tjek revas.dk 

Vil du have en god 
oplevelse hver gang,  
du besøger en af vores 
genbrugsstationer? 
Så følg disse gode råd.

I tvivl så spørg!Vi vil altid gerne hjælpe med gode råd, hvis du har brug for det. 

Download vores 
app AffaldViborg

>>
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Ørum
Industrivej 18, Ørum, 8830 Tjele

Mandag – torsdag: 15 – 18

Fredag: kl. 13 – 18   

Lørdag: kl. 10 – 18

Karup
Materielvej 3, 7470 Karup

Mandag – torsdag: 15 – 18

Fredag: kl. 13 – 18    

Lørdag: kl. 10 – 18

Stoholm
Tastumvej 18D, 7850 Stoholm

Mandag – torsdag: kl. 15 – 18

Fredag: kl. 13 – 18    

Lørdag: kl. 10 – 18

Møldrup
Erhvervsparken 6, 9632 Møldrup

Mandag – torsdag: 15 – 18

Fredag: kl. 13 – 18    

Lørdag: kl. 10 – 18

Bjerringbro
Gl. Tangevej 1, 8850 Bjerringbro

Mandag – fredag: kl. 13 – 18

Lørdag og søndag: kl. 10 – 18

Viborg
Kirkebækvej 136, 8800 Viborg

Mandag – fredag: kl. 8 – 18

Lørdag og søndag: kl. 10 – 18

Har du farligt affald, gamle møbler, tøj 
til genbrug, haveaffald eller bare større 
mængder pap, papir eller andet, er du 
velkommen til at aflevere det på vores 
genbrugsstationer i Viborg Kommune. 

Genbrugsstationerne har åbent det meste af året. 

Vores dygtige medarbejdere står klar til at vejlede dig, 

hvis du er i tvivl om det affald, som ikke må komme i dine 

egne beholdere. Alle containere er tydeligt mærket med 

skilte, der viser hvilke fraktioner, der skal være i hvilke 

containere. Er du i tvivl, så bare spørg.

Vær opmærksom på, at Revas-medarbejderne ikke 

må hjælpe med aflæsning af tunge genstande. 

Bjerringbro

ViborgStoholm

Ørum

Møldrup

Karup
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Ved du hvad, der er forskellen på en kok og en 
rigtig god kok? Det er hvordan, og hvor godt de 

udnytter råvarerne. Her får du lækre tips, der giver 
god smag og mere plads i din grønne affaldspose.

Gør dit tørre brød til stjernen
Alle elsker lækre sprøde croutoner på 

salaten. Skær dit gamle brød i små tern 

og steg dem i olie eller smør. Lad dem 

dryppe af og tilsæt lidt krydderi til sidst. 

Mmmmm.....

Forkæl dine hovedretter 
med bløde æbler 
Er der rynker på æblerne så vask og 

kog dem til chutney. Der findes et 

hav af lækre opskrifter, der kan 

serveres til varme retter 

...og så holder de 

5 måneder 

længere.

Lav chips af dine kartoffelskræller
Rens kartoflerne, skræl dem og lad skrællerne 

tørre. Nu kan du stege dem i varm olie, lade dem 

dryppe af på en serviet - og servere lækre chips 

med lidt groft salt.

Pust nyt liv i dine urter
Køber du små potter med friske 

urter så husk, at de er levende og 

gror videre. Når du har klippet de 

sidste stilke, så stil potten i vindu-

et og vand planten jævnligt.

Lækre tips,giver godsmagder

Brug hele din broccoli hver gang
Rå broccoli smager fantastisk. Især stokken. 

Skræl den og skær den friske stilk i stænger 

- og nyd dem med en frisk dip.

- og mindre affald
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"Som nogle nok har bemærket, er vi i fuld gang med 

at modernisere både boliger og grønne arealer på 

Ellekonebakken. Masser af træer og buske skal enten 

trimmes eller fjernes, og det giver kæmpestore mæng-

der haveaffald, der tidligere bare er blevet kørt på gen-

brugsstationen" fortæller Claus Krogh, der er leder af 

Sct. Jørgens grønne afdeling.

 

"Det syntes jeg var lidt ærgerligt, for de mange grene, 

rødder og stammer er jo faktisk en ressource, og jeg 

tænkte, at det må vi kunne bruge til noget fornuftigt. 

Det er lykkedes. Projektet har nu udviklet sig til, at vi 

bygger en grøn labyrint på mere end 2.600 kvadrat- 

meter, der kan skabe leg og oplevelser for mennesker 

og samtidig kan skabe hjem til insekter, padder, fugle 

og smådyr. Det er rart at tænke på."

"Tilbage i 2022 valgte vi, at labyrinten skulle ligge tæt 

på vores beboere, og der var faktisk en god mulighed 

lige rundt om hjørnet. Vi har inddraget en gammel 

boldbane, der aldrig blev brugt, og den er nu i fuld 

gang med at ændre udseende. Fra død boldbane til  

levende labyrint."

"Midt på pladsen er store stammer stablet - og rundt 

omkring dette sjove lille klatretårn, bankes hundre-

devis af pæle i jorden. De danner labyrinten, hvori der 

fyldes omkring 500 kubikmeter kvas, som tiltrækker 

det vilde dyreliv. Svampe og insekter kan godt lide det 

døde ved, og småfugle og pindsvin kan godt lide in-

sekter. Det er ret smart. Med et enkelt kvashegn, der 

langsomt vil formulde i bunden og give plads til mere 

kvas i toppen, har vi skabt en slags evighedsprojekt, 

der aldrig bliver færdigt."

"Vi får mere vild natur lige midt i byen, og sparer sam-

tidig både en masse kørsel og betaling for aflevering 

af affald. Det skal vi gøre meget mere af i fremtiden" 

slutter Claus Krogh. 

Haveaffald 
skaber liv til 

mennesker 
og dyr i alle 

størrelser
Kan man bruge sit haveaffald til andet 

end kompost?Ja, det kan man faktisk 
Hos Boligselskabet Sct. Jørgen har de 

fået en grøn ide, der skaber helt nyt liv. 
Her bliver haveaffald nu til labyrinter, 

oplevelser og dyreliv.

Det bløde ved i bunden bliver til 
muld. Længere oppe fungerer det 
som insekthotel.

I midten af labyrinten bygges et 
klatretårn af store stammer.

Kvashegnet fyldes løbende op fra oven 
og ændrer sig derfor hele tiden.

Kan man bruge sit haveaffald til andet 
end kompost?Ja, det kan man faktisk 
Hos Boligselskabet Sct. Jørgen har de 

fået en grøn ide, der skaber helt nyt liv. 
Her bliver haveaffald nu til labyrinter, 

oplevelser og dyreliv.

Interview med: Claus Krogh, Boligselskabet Sct. Jørgen
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Processen fra  
brugt tekstil til nye 

lækre garner starter 
med håndsortering  

i farver.
Lige uden for Viborg 
ligger startup-virksomheden
NewRetex. Den er startet af Rikke Bech, der er  
tidligere tøjdesigner. Hun drømmer om at gøre  
verden meget grønnere og er allerede i fuld gang.

Min drøm er at 
tage imod alt 
tøj, der bliver 
smidt ud i Danmark

>>

Interview med: Iværksætter Rikke Bech
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"Jeg elsker tøj ligesom mange andre og har arbejdet i  

tekstilbranchen hele mit liv. Derfor gjorde det også indtryk 

på mig, da jeg hørte, at vi kun bruger hvert stykke tøj maks. 

8 gange i gennemsnit og kasserer mere end 40.000 tons 

hvert eneste år" fortæller en begejstret Rikke Bech, da vi 

besøger hendes virksomhed i Rødkærsbro lige uden for 

Viborg.

"I flere år gik jeg og tænkte, at det her kan vi gøre bedre og 

pludselig slog det mig, at det måske var mig, der skulle gå 

forrest. Så det gør jeg nu. Jeg har startet virksomheden  

NewRetex og vil hjælpe tekstilbranchen med at løfte op-

gaven. De har et kæmpe ansvar for de måder og mængder, 

der produceres, og der mangler simpelthen teknologi, der 

kan løse opgaven".

Rikke Bech er et lysende eksempel på, hvad fremsynethed 

og mod kan gøre, når man har en drøm om at ændre på 

tingene. Da hun havde taget beslutningen om at lægge 

designkarrieren på hylden og kaste sig ud i grøn omstilling, 

tog hun fat i nogle af de store virksomheder med spørgs- 

målet: Hvad kan vi gøre?

"Jeg havde et indblik i tøjproduktion, men ikke i 

techløsninger for genanvendelse og dermed INGEN for- 

udsætninger for at lykkes med det her projekt. Men det 

jeg mangler i teknisk forstand, har jeg til gengæld i vilje og 

gåpåmod. Jeg lavede en tegning, og viste den til min mand. 

Han lyttede undrende til min idé om at bygge et anlæg,  

der kan kende forskel på polyester, der er lavet af plastik og 

viskose/bomuld, der er lavet af træ".

"Det er faktisk lykkedes nu. Vi søgte i 2021 om 15 mio. kro-

ner sammen med virksomhederne Mascot og DK Company, 

og selv om vi kun fik ca. det halve, stod anlægget klar i  

oktober 2022. Vi har bevist, at vores idéer holder og er alle-

rede i gang med at opskalere på alle fronter. Inden længe 

står et endnu større anlæg klar i Bjerringbro, og så kan vi 

for alvor tage store mængder. Det glæder jeg mig til".

NewRetex modtager, som de eneste i Danmark, ca. 15 tons 

kasserede tekstiler om ugen. Primært fra kommunale ind-

samlinger, tekstilbranchen (affald), vaskerier og overskud 

fra NGO'er, der indsamler og sælger brugt tøj. Det sorteres 

i mere end 30 forskellige materialetyper og farver, så "de 

nye fibre" bliver ensartede. Dette sparer kemi og vand i den 

efterfølgende proces fra tøj til tøj.

"Når tekstilerne ankommer med lastbiler, bliver de først 

håndsorteret. Så lægges de op i en tragt, så vores robotter 

kan lægge dem ud enkeltvis. Det er nødvendigt, for at vores 

højteknologiske sensor kan se og sortere i hele 10 forskel-

lige typer i høj fart."

Herefter ryger de ensartede fraktioner i shredderen, der  

findeler og omdanner tekstiler til vat/fibre, der kan spindes 

til garn igen. Det sker, indtil videre, i Portugal, Spanien,  

Italien og Tyrkiet, da vi desværre ikke har spinderier i  

Danmark længere.

"Resultatet er nye garner, der kan sælges tilbage til tekstil-

branchen, og cirklen er fuldendt. På verdensplan genan-

vendes i dag ca. 1%. Det er jo helt vildt. Derfor er vi stolte 

af, at vi allerede kan genanvende 68% af det indsamlede. 

Det er ikke nok. Men det er jo et fantastisk skridt på vejen, 

- og så har det bare stor værdi for vores kunder, at vi kan 

dokumentere og spore alt på vejen".

"Min drøm er at forædle de 40.000 tons tøj, der samles ind 

i Danmark, og så vil vi gerne ind i Tyskland og Europa. Men 

vi mangler input, og derfor er jeg rigtig glad for, at ødelagte 

tekstiler nu også bliver en del af den private sortering. Vi 

har p.t. 12 ansatte i Danmark, er i gang med vores nye store 

anlæg i Bjerringbro, og jeg håber, at vi sammen kan sætte 

Danmark på det grønne verdenskort". 

Tips
TEKSTILAFFALD 
Er udelukkende til det tøj og de  
tekstiler, andre ikke kan bruge, fx en 
hullet sok, gammel vaskeklud eller 
ødelagt sportstøj. 

Stop op, før du smider ud. Tænk, når  
du sorterer. Tøj, der ikke er ødelagt, skal 
fortsat til genbrug.

Den højteknologiske 
sensor sorterer de store 
mængder i to fraktioner. 

Viskose/bomuld og 
polyester.

De færdige resultater 
er fibre, garner og nye 

smukke metervarer, der 
bliver til nyt tøj.
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Ting tager tid når  
klima og kultur 
ramler sammen

Når vores krav til en grøn fremtid skal passe ind
i fortidens bevaringsværdige æstetik, opstår der 
spørgsmål og udfordringer, der tager tid at løse. 

"Vi skal tænke os godt om, inden vi gør noget" 
Affaldschef Gert Schandorff

I 2018 blev den nuværende affaldsordning rullet ud i Vi-

borg Kommune, og de fleste boliger blev udstyret med to 

beholdere med fire rum til sortering af i alt seks fraktioner.  

Omkring 350 husstande i den gamle middelalderby kom 

ikke med i første omgang, da de fysiske vilkår omkring 

disse boliger ikke gjorde det hensigtsmæssigt at placere to 

affaldsbeholdere i skel ved hver husstand. Ydermere var der 

udfordringer for skraldemændenes arbejdsmiljø. Det blev 

derfor besluttet, at dette lille område skulle have en anden 

løsning og derfor i en periode fortsætte uden sortering. 

Derfor blev et projekt med etablering af nedgravede fælles 

affaldsløsninger i området genstartet. Der blev i sin tid 

nedsat en projektgruppe, og der blev afholdt borgermøde 

i 2017. Det var ingen succes, og der var en del uro omkring 

løsningen. Herefter gik projektet i dvale.

"Jeg startede ved Revas i efteråret 2018, og vi genstartede 

projektet igen i starten af 2019. Vi besluttede at skrive til 

borgerne i området med opfordring til at indgå i en arbejds- 

gruppe om affaldsordningen i området. Der var stor inte- 

resse for at være med, og vi udvalgte en god håndfuld borgere 

til at være med til nærmere drøftelser og sparring om den 

fremtidige løsning," fortæller Gert Schandorff.

"Arbejdsgruppen var med til at planlægge et borgermøde, 

som blev afholdt i november 2019. Alle borgere i det 

aktuelle område var inviteret. Borgermødet var også en 

workshop, hvor der blev arbejdet i grupperinger, og hvor vi 

samlede gode idéer, holdninger, forslag til placeringer og 

vigtige pointer sammen". 

Hvad er planen for midtbyen nu?
"Fordelt i den gamle midtby etableres ni nedgravede af-

falds-øer, hvor der ved hver ø bliver mulighed for at aflevere 

otte fraktioner: mad, rest, plast, fødevarekartoner, glas, 

metal, papir og pap. I det aktuelle projekt er der ikke fundet 

løsning for de to sidste fraktioner (tekstilaffald og farligt 

affald). Ved de ni placeringer indpasses de nedgravede øer 

i det nærliggende miljø med eksempelvis chaussésten 

på toppladen i terræn og farvevalg i sort-brune nuancer. 

Oprindeligt havde Revas planlagt væsentligt flere af-

faldsøer, men resultatet af borgermødet og samarbejdet 

med arbejdsgruppen reducerede antallet til ni øer".   

Hvordan er borgerne blevet inddraget?
"Vores mål er, at borgerne skal inddrages maksimalt, så 

længe det giver mening. Derfor etablerede vi en arbejds-

gruppe med otte udvalgte borgere i september 2019. De 

deltog i borgermøde og workshop og tilførte projektet 

masser af indsigt og gode ideer. Herefter etablerede vi en

bedømmelseskomité bestående af to borgere, to fra for-

valtningen og to politikere, og så har Viborg Kommunes 

Klima- og Miljøudvalg selvfølgelig været med på sidelinjen 

hele vejen".

Hvorfor er der ikke sket mere?
"Forklaringen er, at det er en langsommelig proces, når 

der er mange interessenter. Vi ville gerne have løst udfor-

dringen meget hurtigere, men det her er vigtigt i mange 

år fremover, og derfor har vi øvet os i at være tålmodige. 

Inddragelse tager tid, og det er bare en lang proces med 

planlægning af placeringer. Alle har en mening, og vi tager 

hensyn til kabler, kloakker, gamle sokler, fredede bygninger, 

drejeradier, adgang for tømning og service, trafikafvikling, 

museumsinteresser, trafikhensyn, ejernes påvirkning, gåaf-

stande osv." 

"I foråret 2023 var opgaven i udbud, og det stod efterføl-

gende klart, at den afsatte økonomi ikke er tilstrækkelig, 

og vi måtte efterfølgende annullere udbuddet. Nu er der 

afsat ekstra midler til opgaven i det nye budget, og så snart 

der foreligger politisk accept af økonomien for 2024, vil op-

gaven blive genudbudt." 

Hvad sker der nu?
"Når dette magasin udkommer i efteråret 2023, afventer 

vi en tillægsbevilling. Så snart økonomien er politisk god-

kendt, vil bedømmelseskomitéen mødes igen med henblik 

på afklaring af eventuelle detaljer. Det sker i oktober 2023. 

Så laves der et nyt udbud i november, gennemføres en 

intensiv ekstra kommunikationsindsats, og så glæder vi os 

alle til levering af beholdere i første kvartal af 2024 og  

etablering i april til juni 2024. Om alt går vel, er vi altså 

snart i mål."
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Navn: Louise Romby Ambrosen
Ansat: Marts 2023

Opgave: Formidle bredt om affaldssortering
Drøm: At det bliver sjovt at affaldssortere

Vi ved godt, at affald ikke er det mest spæn-
dende, der findes. Men det er vigtigt for os 
alle, og derfor tager vi gerne på tur for at 
møde små og store, der har lyst til at stille 
spørgsmål og komme med gode idéer til os. 
For eksempel til Snapsting.

Noget af det bedste ved mit job er, at jeg får lov at møde 

både børn og voksne og tale med dem om deres affald, - der 

hvor de er. Det giver en helt anden oplevelse både for dem 

og for os, når vi besøger boligområder og deltager i events. 

Tag nu bare Snapsting. Her har vi både leget Naturhelte med 

børnene til Familiedag og hygget os med de ældre til Senior-

folkemøde.  Det er helt fantastisk. Når vi mødes og taler sam-

men, opstår der altid en god forståelse, og jeg tør godt sige, 

at vi får mange gode input med hjem.

>>

Vi elsker,  
når folk vil 
tale med os om  

deres affald
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2023
Seniorfolkemøde

Igen i år var der masser af glade 

mennesker med gode spørgsmål

og lyst til at dele deres erfaringer.  

Alt blev vendt, men især myten

om "de 10 nye affaldsbeholdere" 

fyldte denne gang. Det er heldigvis

kun en enkelt ny beholder, og det tog 

de fleste godt imod.

Familiedag

Hold nu fast. Mere end 10.000 

børn (og deres forældre) tog 

imod  vores sjove udfordringer 

på Borgvold, og børnene gik 

stolte derfra med medaljer og 

den ærefulde titel "Naturhelt". 

Børn er naturligt nysgerrige. 

De elsker at løse opgaver, og vi 

elsker at se,når de går hjem 

med lysten til at lære fra sig.

Naturhelte er fremtidens grønne borgere, og vi elsker at se deres 
begejstring og nysgerrighed, når de engageret kaster sig ud i opgaverne.

2023

Når vi mødes  
og taler sammen,  
opstår der altid  
en god forståelse
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Vidste du, at vi hver især bruger næsten 9 kg

kaffe - og at vi kun udnytter 1% af bønnerne?

Det er ret vildt ikk'?! Det kan du lave om på med 

disse 5 gode tips, der viser hvorfor du ikke må

smide dit kaffegrums ud.

Brug det som gødning
Dine haveplanter elsker kaffegrums, der inde-

holder blandt andet kvælstof, som potassium og 

fosfor. Strø et tyndt lag i haven og giv næring til 

dine planter.

Kaffegrums
Fjern madrester på 
gryder og pander 
Trænger dit opvaskemiddel til flere muskler, 

så tilføj en smule tørret kaffegrums. Kaffe-

grums er effektivt og fjerner selv den mest 

modstandsdygtige snavs.

Få rene og bløde hænder
Har du genstridige oliepletter på hænderne så vask  

dem med vand og kaffegrums. Det fjerner olien  

og gør dine hænder silkebløde.

Giv grillkødet  
ekstra smag
Lyst til at overraske dine 

gæster? Så tilsæt en spiseske-

fuld kaffegrums i marinaden.

Prøv dig frem og glæd dig til 

den dybe smag af røg og noter 

af kaffe.

Gør livet surt for myrer 
og dræbersnegle
Myrer og dræbersnegle hader kaffegrums. Sandsyn-

ligvis fordi de ikke kan lide koffein. Er du plaget af de 

små dyr så læg grums i haven og få fred.Følg os på 
facebook
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Godkendt klimaplan  
er et vigtigt redskab
Viborg Kommune er en del af DK2020, som 

Concito, Realdania, KL og landets fem regio- 

ner står bag. Som DK2020-kommune forpligter 

Viborg Kommune sig til at lægge en plan, der 

viser vejen mod klimaneutralitet senest i 2050, 

og derved opfylde de ambitiøse mål i Paris-af-

talen. Det har vi gjort nu, og den er netop blevet 

godkendt af Concito, der sekretariatsbetjener 

DK2020. 

”Det er et kæmpe skridt fremad, at vi nu står 

med en godkendt klimaplan. Det er første 

gang, vi har det. Den er et vigtigt redskab og 

er med til at sætte en klar retning for at gøre 

Viborg Kommune CO
2
-neutral”, siger Rasmus 

Trangbæk Kjærsgaard, klimakoordinator i Vi-

borg Kommune. "Og, vi er allerede i fuld gang." 

Viborg Kommune har udskiftet 79 benzinbiler i 

hjemmeplejen med el- og hybridbiler og har ind- 

gået kontrakt om etablering af ladestandere 

ved 73 kommunale bygninger. 

Viborg Kommune går relativt snart i gang med 

at energi-renovere store dele af bygningsmas-

sen, og er i gang med at analysere muligheden 

for at udfase alle gas- og oliefyr i 85 kommu-

nale bygninger.  

Viborg Kommune arbejder på at fremme 

bæredygtige boliger og små boliger, bl.a. ved et 

forsøgsprojekt i Tange. 

Viborg Kommune vil etablere nye anlæg, der 

kan producere vedvarende energi  svarende til 

det samlede energiforbrug i hele kommunen. 

Der er allerede opsat 70 vindmøller, og der er 

planlagt yderligere ca. 25 vindmøller og tre sol-

celleparker. 

Viborg Kommune har igangsat mission Grønne 

Sammen. En lang række aktiviteter, der skal 

gøre alt det nye kendt for kommunens borgere. 

Klimaet er vigtigt for os alle, og derfor skal alle 

også vide, hvad der sker, og hvad vi hver især 

kan gøre.

Grønne Sammen  
giver klimaplanen liv
”Når vi kobler temaerne i klimaplanen til pro-

jekt Grønne Sammen, er det med til at gøre 

klimaplanen mere nærværende for borgeren. 

Målene i klimaplanen kan kun lykkes, hvis alle 

gør en indsats, og vi kan kun forvente noget af 

hinanden, hvis alle kender planen og kan få øje 

på meningen”, siger Rasmus Trangbæk Kjærs-

gaard. 

Derfor tager Grønne Sammen i år udgangs-

punkt i temaerne i Viborg Kommunes klima-

plan. Det betyder, at alle læringsforløb i dagple-

jer, vuggestuer, børnehaver og skoler er koblet 

op på et tema. Ligesom alle stande og indslag 

på scenerne. Det giver sammenhæng og gode 

gentagelser af alt det vigtigste i projektet.

Viborg Kommune 
har taget et vigtigt 
skridt mod at blive 

CO2-neutral

Alle taler om det. At vi skal lægge vores liv og 
vaner om, så vi lever mere grønt og bæredygtigt. 
Det gør vi også i Viborg Kommune, og vi har  
netop taget endnu et stort skridt mod målet 
om at blive 100% klimaneutrale i 2050. Det skal 
være lettere for os alle at udlede mindre CO2. 
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Grøn viden til alle generationer
Da Grønne Sammen blev afviklet i 2022 var 

14.000 børn og unge fælles om en emneuge 

med fokus på bæredygtighed, biodiversi-

tet og grøn omstilling. Et af formålene med 

Grønne Sammen er at give dem viden til at 

kunne agere mere grønt og sprede motiva-

tion og håb for fremtiden. 

Det hele kulminerede i en festival i Viborg, 

hvor alle var velkomne. Nytorv dannede ram-

men for videndeling, netværk, debatter og 

udveksling af erfaringer til, hvordan vi kan 

blive grønnere i vores hverdag. Der var mere 

end 40 stande, underholdning og grøn inspi-

ration til små og store gæster. 
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På Viborg Gymnasium er bæredygtighed 
en naturlig del af alting. Men hvad 
med de unge? Er det vigtigt for dem, 
og hvad tænker de om fremtiden? 
Det satte vi os for at finde ud af.

over det!

Vi tænker

grøntuden
at tænke

>>
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Det er torsdag, og det summer af liv 
på Viborg Gymnasium, der er fyldt 
med helt almindelige unge menne-
sker, der drømmer om at få en uddan-
nelse og et godt liv, der giver mening. 
Vi har fået lov at møde Lærke Marie, 
Andreas, Asger, Matias, Lucas og  
Laura, der vil gøre os klogere på,  
hvad de tænker. 

Hvordan ser I  
på bæredygtighed?
Alle unge er enige om, at det er vigtigt, og at vi skal gøre 

alt, hvad vi kan. Vi synes, det er dejligt, at Danmark er et 

foregangsland på mange områder. Men vi er også forskel-

lige og ser ikke altid ens på tingene. Nogle er bange og vil 

have meget mere handling lige nu. De forstår ikke, hvorfor 

vi er havnet her, og at ingen voksne har gjort meget mere 

før nu, og andre er ikke så optaget af det hele tiden. 

Hvad drømmer I om?
Vi tror ikke på, at vi kan løse alle problemer, og at alt 

bare bliver fantastisk. Det vil være urealistisk. Men vi vil 

have meget mere handling og meget mindre snak. Altså, 

at vores politikere skaber nogle rammer og regler og 

muligheder, der gør, at vi allesammen kan gøre tingene 

bedre. Det er ikke den enkeltes ansvar. Vi er nødt til at 

være fælles om det.

Hvordan gør vi?
Måske skal vi et andet system. Nogle andre til at stå i 

spidsen. Det virker lidt dumt, at vi vælger nye politikere 

hver 4. år, og så starter det hele forfra. Det virker ikke som 

om, politikerne har viden eller lyst til at se langt ud i frem-

tiden. Men de kommer jo heller ikke til at opleve det, hvis 

det ikke virker. Det er jo alle os unge, der skal leve med, at 

vi ikke investerer nok nu, og ikke får udnyttet teknologien 

og mulighederne godt nok.

Lærke Marie, 3. A 

Asger, 3. X

Lucas, 2. X

Andreas, 3. A

Matias, 3. F

Laura, 2. C

Er I selv mere grønne end 
tidligere generationer?
Ja, det er vi helt sikkert. Selv om vi selvfølgelig også er forskel-

lige, så er det med at tænke grønt bare mere naturligt for os. 

De fleste af os har jo fået bæredygtighed ind fra vi var helt 

små, og forskellen på os og alle de gamle er, at mange af os 

tænker grønt uden at tænke over det. Vi vil lige så gerne i 

genbrugsbutikker som i normale butikker. For os er genbrug 

lige så fedt som nye ting, og vi spiser gerne kødfrit. Det er 

ikke et problem.

Kan I give nogle eksempler  
på, hvad I gør anderledes?
De mest grønne af os har skabt Bæredygtighedsudvalget, 

og gør hvad de kan for at bidrage til, at skolen bliver mere 

bæredygtig. Det går rigtig godt. Der er allerede lavet store 

forbedringer, og det kan faktisk være svært at finde på mere. 

Derfor deltager vi nu i Fem Fede Dage, der skal lave reklame 

for bæredygtighed på en masse skoler i hele Danmark, og 

her kan vi virkelig sætte det på dagsordenen. 

Mange af os vil gerne arbejde med grøn omstilling, når vi er 

færdige med vores uddannelser. Vi er ret vilde med grønne 

produkter og tager mange grønne valg uden at bruge  

energi på det. LED-pærer, biler, der kører langt på literen og 

produkter uden unødig emballage. Det er ikke en stor ting. 

Det er bare noget vi gør, og det er sjovt at opleve, at når vi 

prøver at få vores bedsteforældre til det samme, så kan vi 

godt mærke, at de lige skal tænke over det. Men måske kan 

vi være med til at skubbe dem i den rigtige retning.

før nu?

Hvorfor har devoksne ikke
gjort mere

Eleverne på Viborg Gymnasium vil gerne have en grønnere fremtid . Nogle er mere utålmodige end andre.
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Måske har du allerede set det i nyhederne. Revas og Viborg 

Kommune er i gang med en stor investering i fremtidens 

affaldshåndtering. Efter de nye krav om indsamling og 

sortering i 10 fraktioner var en realitet (Klimaplanen 2020 

og den efterfølgende lovgivning), stod det klart, at Revas 

ikke på forsvarlig vis kunne håndtere de nye fraktioner på 

affaldscentret på Kirkebækvej. 

Vi blev udfordret på både miljø- og arbejdsmiljølovgivnin-

gen, og herudover var der fokus på os fra Fødevarestyrelsen 

vedrørende vores håndtering af madaffald. På fødevareom-

rådet stilles store krav 

for at sikre mod smit-

tespredning gennem 

utilsigtet adgang fra 

rotter, måger m.v. Vi 

stod med et gammelt 

anlæg og med nye  

udfordringer. Mulig- 

hederne for at udvide 

affaldscentret med 

nyt og bedre byggeri 

samt asfaltering af 

større arealer var be-

grænsede - eller stort 

set umulige.  

Vi besluttede derfor at gennemføre en række interne 

workshops med deltagelse af fagpersoner. Vi ville finde de 

bedst mulige løsninger, og ud af dette voksede idéen om at 

”starte forfra”. Uden alle begrænsningerne, som er uund-

gåelige, når man bor oven på et gammelt deponi. Idéen 

blev modnet, og inden længe blev den konkretiseret med 

skitser og drømme og en plan i flere faser, som kan udfol- 

des i takt med, at økonomien tillader det.

Viborg Kommune havde på daværende tidspunkt udlagt et 

nyt erhvervsområde i den vestlige del af Viborg by, og her 

har vi nu erhvervet en grund i industriområdet på Venners- 

håbvej/Martinesminde, hvor den nye omlastestation kan 

realiseres. Man kunne også kalde det en logistikcentral, 

hvor skraldebilerne kører til for aflæsning, og hvor  

aftagerne efterfølgende henter affaldet og ressourcerne.

Vi bygger et moderne anlæg, hvor vi kan optimere affalds- 

logistikken, så vi sikrer lavest mulige transportomkost-

ninger, når vi skal bortskaffe affaldet og de genanvendelige 

ressourcer. En effektiv omlastestation, der er designet til  

en effektiv drift, og som kan betjenes med ganske få  

medarbejdere. Affaldet og ressourcerne holdes adskilt i 

de forskellige fraktioner, og renovationsbilerne kan læsse 

mængderne direkte ind i et komprimatoranlæg, som  

presser affaldet og ressourcerne sammen direkte ind i  

containerne. Herefter kan de transporteres bedst muligt  

til lavest mulige omkostninger. 

Når du læser dette, er 

byggeriet gået i gang, 

og vores plan er, at om-

lastestationen skal stå 

færdig i slutningen af  

2024. I første omgang 

vil borgerne ikke opleve 

den store forskel, da 

der ikke ændres på ind-

samlingen af affaldet. 

Med omlastestationen 

er borgerne imidlertid 

med til at sikre et godt 

og bæredygtigt grund-

lag for den grønne om-

stilling, så vi på forsvarlig vis kan indsamle og udnytte alle 

fraktioner optimalt. 

På lidt længere sigt vil den mere effektive drift få direkte 

indflydelse på de gebyrer, som borgerne i Viborg Kommune 

betaler for affaldshåndtering. Mindre driftsomkostninger 

vil bidrage til lavere gebyrer. Det ser vi alle frem til.

 

Kan det virkelig betale sig at investere mere end 
100 mio. kroner i en ny omlastestation. Ja, hvis 

vi vil have det optimale ud af ressourcerne, og
det vil vi. Et nyt anlæg giver større gevinst.

Nu kan vi snart 
presse affaldet 

endnu mere

Følg processen 
på revas.dk
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Har du spørgsmål 
om dit affald?  
Så er vi altid lige  
i nærheden...
Kommer du i tvivl om, hvordan du skal sortere,  

hvornår vi har åbent, eller om der er ændringer  

i afhentningen af dit affald - så tjek appen 

AffaldViborg eller revas.dk eller send os en  

mail på revas@viborg.dk. Er du ikke så digital,  

så ring til os på 86 61 39 55 i vores åbningstid  

kl. 8-15 mandag til torsdag og kl. 8-13 fredag.


